

DOI: 10.18572/1812-3783-2022-3-46-49

# ВОЗВРАЩЕНИЕ В УГОЛОВНЫЙ КОДЕКС РОССИЙСКОЙ ФЕДЕРАЦИИ СУДИМОСТИ В КАЧЕСТВЕ КВАЛИФИЦИРУЮЩЕГО ПРИЗНАКА ПРЕСТУПЛЕНИЯ — НОВОЕ ИЛИ ХОРОШО ЗАБЫТОЕ СТАРОЕ?

**Мартыненко Эдуард Владимирович,**  
доцент кафедры уголовно-правовых дисциплин  
Международного юридического института (Одинцовский филиал),  
кандидат юридических наук  
*edusmart@mail.ru*

В статье рассматривается судимость как квалифицирующий признак преступления и делается вывод о том, что возвращение в 2012 г. судимости, исключенной из УК РФ в 2003 г., в качестве квалифицирующего признака некоторых преступлений и в последующие годы расширение перечня статей УК РФ, в которых судимость выступает в качестве такого признака, возрождает теорию «опасной личности» и нарушает принцип справедливости, закрепленный в ст. 6 УК РФ.

**Ключевые слова:** судимость, рецидив, Уголовный кодекс Российской Федерации, Конституционный Суд Российской Федерации, теория опасной личности, теория опасного состояния личности.

## RE-ENTRY OF CRIMINAL CONVICTION AS A QUALIFYING CRIME FACTOR IN THE CRIMINAL CODE OF THE RUSSIAN FEDERATION: THE NEW OR THE WELL FORGOTTEN OLD?

**Eduard V. Martynenko**  
Associate Professor of the Department of Criminal and Legal Disciplines  
of the International Law Institute (Odintsovo Branch)  
PhD (Law)

The article examines a criminal record as a qualifying sign of a crime and concludes that the return in 2012 of a conviction excluded from the Criminal Code of the Russian Federation in 2003 as a qualifying sign of some crimes and, in subsequent years, the expansion of the list of articles of the Criminal Code of the Russian Federation, in whose criminal record acts as such a sign, revives the theory of a “dangerous person” and violates the principle of justice enshrined in Art. 6 of the Criminal Code of the Russian Federation.

**Keywords:** conviction, recidivism, Criminal Code of the Russian Federation, Constitutional Court of the Russian Federation, theory of a dangerous personality, theory of a dangerous state of personality.